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REPLICA AMBASADEI OLANDEI LA
AFIRMAÞIILE LUI LIVIU DRAGNEA, ÎN
CAZUL NN:

“Afacerile guvernamentale
– complet separate de cele
ale multinaþionalelor
olandeze”
l Liviu Dragnea: “Guvernul României ar trebui
sã cearã explicaþii la Ambasada Olandei”
l Ambasada Olandei la Bucureºti: “Pânã acum
nu existã nicio notificare”
l ASF a amendat NN Pensii cu 750.000 lei ºi pe
directorul general al societãþii, Raluca Þintoiu, cu
100.000 lei

Ambasada Olandei la Bucu-
reºti nu a primit, încã, nicio
notificare din partea Guver-

nului României, ne-a declarat un ofi-
cial al Ambasadei, cu referire la com-
pania “NN”, care a generat un întreg
scandal, dupã ce ºi-a notificat clienþii
despre zvonurile legate de naþionali-
zarea pensiilor private (Pilonul II).

Preºedintele Camerei Deputaþilor
ºi liderul PSD, Liviu Dragnea, a de-
clarat, miercuri seara, cã þara noastrã
ar trebui sã facã sesizãri la ambasada
olandezã, referitoare la acest scan-
dal: “Guvernul României ar trebui sã
cearã explicaþii la Ambasada Olan-
dei, la Guvernul Olandei ºi la condu-
cerea ING din Olanda pentru cã ceea
ce a fãcut aceastã companie de asi-
gurãri în România poate puteau sã o
facã într-o colonie sau într-o fostã
colonie olandezã".

Oficialul din cadrul ambasadei
olandeze a menþionat cã afacerile

guvernamentale ale statului olandez
nu au nicio legãturã cu afacerile mul-
tinaþionalelor olandeze: “Pânã acum
nu am primit nicio sesizare, la
Ambasada Olandei, iar din punctul
nostru de vedere afacerile guverna-
mentale ale statului olandez sunt
complet separate de afacerile unei
multinaþionale. Fiecare multinaþio-
nalã este responsabilã de strategia
sau de politica sa de comunicare.
Ambasada nu se implicã în niciun
fel, iar pânã acum, nu existã nicio
notificare în ceea ce priveºte NN”.

Liviu Dragnea a susþinut cã scan-
dalul despre naþionalizarea pensiilor
private a pornit de la preºedintele
Autoritãþii de Supraveghere Finan-
ciarã, Miºu Negriþoiu, care ºtia cã ur-
meazã demiterea conducerii ASF.

ANDREI IACOMI,
RAMONA RADU

(continuare în pagina 15)

n

Prea mult zgomot pentru
o naþionalizare inevitabilã

“Nu crede niciodatã nimic, pânã
când nu a fost negat oficial”, spunea
odatã primul cancelar al Imperiului
German, Otto von Bismarck.

Dacã aplicãm aceastã “metodolo-
gie” pentru evaluarea perspectivelor
Pilonului II de pensii ºi având în vede-
renumeroasele surseoficialealenega-
þiilor – guvern, ASF, oficiali de seamã
ai partidului de la guvernare – este po-
sibil ca “surpriza” naþionalizãrii sã fie
mai aproape decât ne aºteptãm.

Scandalul naþionalizãrii Pilonului
II de pensii a explodat dupã ce com-

pania NN Pensii, cel
mai mare jucãtor de
pe aceastã piaþã, a tri-
mis o notã clienþilor
în care preciza cã “în
ultimele sãptãmâni au
existat discuþii în spa-
þiul public, cu privire
la o eventualã decizie

de naþionalizare a fondurilor de
pensii private”.

Comunicatul de presã al ASF, unde
se aratã cã “nu au fost ºi nu sunt discuþii
oficiale pe acest subiect”, iar poziþia
NN Pensii este consideratã “excesivã ºi
neavenitã”, nu l-a împiedicat pe Liviu
Dragnea, preºedintele PSD ºi al Came-
rei Deputaþilor, sã-l acuze ºi pe
preºedintele ASF de lansarea acestui
zvon.

La ultima ºedinþã de guvern, mini-
strul de finanþe a calificat o astfel de de-
cizie “de-a dreptul aberantã” ºi a subli-
niat cã “nu existã nicio raþiune politicã,
economicã, financiarã sau bugetarã
care ar putea sã o determine”.

Adrian Dobre, purtãtorul de
cuvânt al PSD, a declarat recent cã
“PSD nu a intenþionat ºi nu intenþio-
neazã sã naþionalizeze sistemul de
pensii private din România” ºi a in-
clus ºtirea în categoria celor false.

Dar o creºtere a veniturilor buge-
tarilor cu peste 50%, în condiþiile
unei creºteri economice de 5%, în ce
categorie ar trebui inclusã?
Aritmeticã falsã?

Alte declaraþii ale oficialilor PSD
considerã cã ipoteza naþionalizãrii
pensiilor private este absurdã. Dar
oare nu absurdul a caracterizat poli-
tica economicã a ultimelor decenii?

Nu la fel de absurdã a fost conside-
ratã, este drept cã fãrã a se utiliza acest
termen, ºi necesitatea împrumuturilor
externe masive la sfârºitul deceniului
trecut, pentru ca apoi sã ne trezim cu o
datorie publicã suplimentarã de circa
20 de miliarde de euro?

Nu la fel de absurdã este ºi speran-
þa sustenabilitãþii pentru aºa-zisa

creºtere economicã prin consum pe
datorie sau a funcþionãrii sistemului
bancar, aproape exclusiv, pe baza
garanþiilor guvernamentale din ca-
drul programului “Prima Casã” ºi a
creditului acordat guvernului?

Pentru toate acestea, absurdul este
acceptat cu seninãtate ºi este numit
“normalitate”. Din nefericire, aceastã
normalitate se va confrunta foarte
curând cu ceva numit realitate, unde
bunãstareaºi salariilemarinu îºi au“iz-
vorul” în decrete sau legi aprobate de
majoritatea parlamentarã.

Dupã naþionalizarea totalã a fon-
durilor private de pensii din Ungaria
ºi parþialã a fondurilor private de
pensii din Polonia, am fost întrebat,
în cadrul unei emisiuni la Radio
România Actualitãþi, dacã existã
vreun risc de naþionalizare ºi pentru
pensiile private de la noi. Atunci am
rãspuns cã este prea devreme sã se
punã aceastã problemã, deoarece
valoarea totalã a activelor era relativ

redusã.
Lucrurile s-au schimbat semnifi-

cativ între timp, iar riscul unei naþio-
nalizãri totale sau parþiale, prin in-
cluderea doar a obligaþiunilor guver-
namentale, este ridicat pe termen
scurt, fiind aproape o certitudine în
urmãtorii patru ani, în condiþiile în
care nu vor exista schimbãri majore
ale configuraþiei politice ºi ale
politicilor economice.

Ion Giurescu, vicepreºedinte la
ASF, a declarat pentru HotNews,
dupã ce a negat posibilitatea naþiona-
lizãrii pensiilor private, cã, într-o
astfel de ipotezã, “fondurile private
se vor duce la Pilonul I de pensii ºi
asta va fi tot”.

Din pãcate, acest Pilon I nu repre-
zintã decât o schemã Ponzi ajunsã
relativ aproape de colapsul sãu, pe
fondul declinului demografic, iar Pi-
lonul II a fost construit tocmai pentru
a oferi o alternativã sustenabilã când
se va ajunge acolo.

În plus, “consolidarea” bugetului
asigurãrilor sociale în cadrul bugetu-
lui de stat, care a permis utilizarea
surplusului, atâta timp cât a existat,
pentru alte cheltuieli, s-a transformat
acum într-o piatrã de moarã pentru
bugetul statului, pe fondul deficite-
lor cronice.

(continuare în pagina 7)

Mai lãsaþi-l pe Dumnezeu
în pace, niþeluº...
Dintre toate trãsãturile regi-

murilor de opresiune asu-
pra Omului ºi a Libertãþii

sale, oricum s-ar numi ele ºi orice
ideologie le-ar hrãni dorinþa de dis-

trugere care le ani-
mã, apetitul pentru a
”organiza” ºi stãpîni
viaþa interioarã a
bietului muritor, su-
pus vremurilor, este
cea care le uneºte ºi
le conferã identitate,

dincolo de timp istoric ºi graniþe po-
litice. Pentru cã refuzãm cu ostenta-
þie ºi ostilitate, chiar, sã privim în

faþã trecutul experienþelor noastre
totalitare, sã le înþelegem rãdãcinile
ºi moºtenirea pe care ne-au lãsat-o,

suntem condamnaþi sã le repetãm.
Pentru cã nu (vrem sã) le recu-
noaºtem forþa disolutivã ºi, deci,
nici nu credem cã meritã cine ºtie ce
ostenealã sã le alungãm din miezul
vieþii noastre, le retrãim în forme
groteºti, dar nu mai puþin nocive.

Faptul pare sã nu treacã dincolo
de banal ºi insignifiant. Primãria
Bucureºtilor a umplut strãzile cu
obiecte kitsch, pe motiv.... de
Paºte! Ei, parcã-ar fi prima datã! O
face cel puþin de douã ori pe an cu o
consecvenþã justificatã doar de ur-
genþa de a arunca banii din bugetul
public în buzunarele firmelor pri-
vate ale cãpuºelor politice, învãþa-
te sã bage milioanele în conturi,
doar pentru ca sã ne putem ului, de
fiecare datã, de cîtã nerozie zace
prin mapele cu aºa zisele aranja-
mente urbane.

(continuare în pagina 3)

ANALIZÃ MCKINSEY PRIVIND
CONSECINÞELE NOILOR REGLEMENTÃRI

Posibil deficit de capital
de 120 miliarde euro
în bãncile europene

Bãncile din Europa s-ar putea
confrunta cu un deficit de capital de
120 de miliarde de euro (128 de mi-
liarde de dolari) dacã noile norme
elaborate de autoritãþile de regle-
mentare, printre care Comitetul Ba-
sel de Supraveghere Bancarã, vor in-
tra în vigoare aºa cum sunt în acest
moment, potrivit unui studiu al
companiei McKinsey & Co.

Raportul McKinsey avertizeazã:
“Bãncile vor trebui sã-ºi majoreze
capitalul, respectiv sã ia unele mãsu-
ri neconvenþionale ca sã se alinieze
noilor reglemenãri”.

Comitetul Basel finalizeazã noile
normele de capital, stabilind stan-
darde mai stricte pentru estimarea de
cãtre bãnci a riscurilor privind acti-
vele. Noile norme, Basel III, ar urma

sã intre pe deplin în vigoare în 2019,
însã organismele globale de regle-
mentare au presat bãncile sã respecte
mai devreme cerinþele ºi sã înlãture
orice îndoialã cu privire la
soliditatea lor.

A.V.

(continuare în pagina 6)

GHEORGHE PIPEREA, LA UN AN DE LA ADOPTARE:

“Legea Dãrii în platã a cizelat
comportamentul bãncilor”
l Piperea: “Legea dãrii în platã a redus din aroganþa bãncilor ºi a calmat
entuziasmul acestora de a executa rapid contractele, considerându-se cã ele
sunt mai importante decât legea ºi realitatea economicã” l Cristian Dan:
“Comportamentul sistemului bancar nu s-a schimbat, în continuare se
refuzã negocieri reale cu debitorii, iar problema debitorilor în franci
elveþieni este departe de a fi rezolvatã” l Daniel Zamfir: “Este limpede cã
solicitarea de reechilibrare va fi drumul pe care trebuie sã îl urmeze
debitorii”

Legea dãrii în platã (DIP) a ci-
zelat comportamentul bãnci-
lor, considerã avocatul Ghe-

orghe Piperea, care a redactat proiec-
tul legislativ. La un an de la adopta-
rea reglementãrii care permite ceda-
rea cãtre bancã a locuinþei puse ga-
ranþie într-un contract de credit în
contul întregii datorii, domnul Pipe-
rea este de pãrere cã, în aceastã pe-
rioadã, Legea DIP “a redus din aro-

ganþa bãncilor ºi a calmat entuzia-
smul acestora de a executa rapid con-
tractele, considerându-se cã ele sunt
mai importante decât legea ºi realita-
tea economicã”.

În acelaºi timp, în opinia specialis-
tului, Legea DIP a adus realitatea ºi
echilibrul în contracte: “Cred cã cel
mai important lucru care s-a petrecut
de când a fost promulgatã Legea dã-
rii în platã este cã bãncile, în marea

lor majoritate, s-au dat un pas în spa-
te, comportamentul lor, modul în
care vorbesc cu clienþii, fiind puþin
altfel decât în urmã cu 1-2 ani. De
asemenea, avansul ºi clauzele con-
tractuale s-au normalizat. Bãncile
ºi-au corectat comportamentul, iar
instanþele au început sã înþeleagã ce
se întâmplã ºi sã echilibreze contrac-
tele. (EMILIA OLESCU)

(continuare în pagina 3)
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CÃLIN
RECHEA

Piaþa imobiliarã din
Londra, în cel mai
puternic declin de la
criza financiarã

Piaþa imobiliarã din centrul Lon-
drei se aflã în cel mai grav declin de
la izbucnirea crizei financiare, în
2008, din cauza incertitudinilor ge-
nerate de ieºirea Marii Britanii din
UE (Brexit), dar ºi de costurile mari
ale tranzacþiilor din domeniu, care
au afectat cererea, conform Royal
Institution of Chartered Surveyors
(RICS).

Potrivit RICS, preþurile locuinþe-
lor din capitala Marii Britanii au co-
borât, luna trecutã, pânã la cel mai
redus nivel de dupã februarie 2009,
însã per ansamblul Marii Britanii,
acestea au avut un avans modest.

RICS aratã cã indicele care
mãsoarã evoluþia preþurilor locuinþe-
lor din Regatul Unit s-a menþinut, în
martie, la nivelul din februarie: +22.
Însã, nivelul este cel mai redus din
septembrie 2016 pânã în prezent.

Indicele care mãsoarã evoluþia
preþurilor de pe piaþa imobiliarã a
Londrei a fost de –49 în martie.

“Piaþa imobiliarã din Marea Brita-
nie continuã sã fie lipsitã de impuls,
solicitãrile de noi achiziþii ºi vânzãri-
le convenite stagnând în luna
martie”, conform RICS.

Potrivit datelor oficiale anunþate
zilele trecute, preþurile locuinþelor
din Londra au înregistrat, în cele 12
luni încheiate februarie, cel mai lent
ritm de creºtere din ultimii cinci ani
(+3,7%).

V.R.

....Sã-ºi caute hodina!
Mãcar acum, nainte sã
fie aburcat, din nou, pe
cruce.

CORNEL
CODIÞÃ

“Nu crede niciodatã
nimic, pânã când nu a
fost negat oficial”.

Otto von Bismarck

Urmãtoarea ediþie tipãritã a ziarului
BURSA va apãrea pe data de 19 aprilie

2017. În perioada 15 – 18 aprilie,
urmãriþi-ne pe site-ul www.bursa.ro.


